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گروه سیاســی - فهیمــه جهازیان: 
پایان هفته گذشــته نوبت ســفرهای استانی 
آخر هفته ســید ابراهیم رئیسی به قم رسید 
و وی در یک ســفر دو روزه بــه قم به دیدار 
مراجــع تقلید مســتقر در این شــهر رفت. 
مجموعه اخبار مخابره شــده از این دیدارها 
نشــان می دهد که دغدغه هــای اقتصادی و 
معیشتی که این روزها در سطح جامعه وجود 
دارد، یکی از اصلی تریــن موضوعات مطرح 
شــده در این دیدارها بــود و رئیس جمهور 
درباره اقدامات دولــت، بودجه، انتظار بهبود 
 معیشــت مــردم از دولت و رشــد اقتصادی

 توضیحاتی داد. 
رئیســی اگرچه چندین بــار تاکید کرده 
است که »بنای ما این است که با فعل ماضی 
با مردم ســخن بگوییم« امــا در این دیدارها 
بیشتر با فعل مضارع درباره وعده های خویش 
ســخن گفت. البته بعضی از سخنان رئیسی 
هم با فعل ماضی بود کــه چندان منطبق با 
آنچه مردم احساس می کنند، نبود. مثلا وی 
در دیدار با آیت الله جوادی آملی گفت: امروز 
براســاس گزارش های مرکز آمار ایران، تورم 
سیر نزولی پیدا کرده است. اگر اعداد اعلامی 
مرکز آمار را مبنا قرار دهیم، بر اساس آخرین 
آمار اعلامی این مرکز، نرخ تورم نقطه ای آذر 
ماه ١٤٠٠ به عدد 35.2 درصد رسیده که در 
مقایســه با ماه قبل ٠.5 واحد درصد کاهش 
یافته است که آمار پایین و بی اهمیتی است! 
ایــن موضوع در خصوص نرخ تورم ســالیانه 
هم صدق می کند.  نرخ تورم ســالانه آذر ماه 
١٤٠٠ برای خانوارهای کشور به ٤3.٤ درصد 
رسیده که نسبت به همین اطلاع در ماه قبل، 
یک درصد کاهش نشــان می دهد که آن هم 

بــا توجه به نرح بالای تورم )٤٤ درصد( اصلا 
عدد قابل قبول و قابل اعتنایی نیست. 

رئیس جمهــور همچنین در دیدار با آیت 
الله ســبحانی اعلام کــرد: در لایحه بودجه 
١٤٠١ به عدالت اجتماعی، توســعه متوازن 
و بهره گیری از ظرفیت ها توجه شــده است. 
این در حالی اســت که طی هفته های اخیر 
اعتراض و انتقاد به بودجه ســال آینده بسیار 
بوده اســت. افزایش مالیات ها و کمتر بودن 
افزایش حقوق ها نســبت به نرخ تورم ) علی 
رغم اینکــه قانونا باید افزایش حقوق بالاتر از 
نرخ تورم باشــد( و همچنین افزایش بیش از 
حد نهادهایی خاص از قبیل صداو سیما، آن 
هم در حالی که مردم فشار اقتصادی مضاعف 
را تحمل می کنند تنها نمونه هایی از اعداد و 
ارقام بودجه اســت که اصلا ربطی به عدالت 
اجتماعی، توســعه متــوازن و بهره گیری از 

ظرفیت ها ندارد!
در کنار این ســخنان بیان شــده با فعل 
ماضی، این سخنان با فعل مضارع یا فعل امر 

بیان شده است: 
رئیسی در دیدار با آیت الله جوادی آملی: 
آنچــه برای اســتان قم بررســی و به عنوان 
اولویت ها تصویب شــده است مورد پیگیری 
جدی قرار خواهد گرفت. لازم اســت هرچه 
سریعتر تکلیف پروژه های نیمه تمام را روشن 
کنیم. اطمینان دارم که می توانیم شــرایط را 

به نفع مردم تغییر دهیم.
رئیسی در در جلسه شورای اداری استان 
قــم: کاری که بــه دنبال آن هســتیم یک 
کارِ جهــادی اســت و باید به نتیجه برســد. 
جواب های اداری بــه درد کاری که می کنیم 
نمی خورد و نتیجه کارها باید مشــخص شود 

و در این کارها نــه نداریم. همه مدیران باید 
خــود را در چهار ســاحت پاســخگو بدانند. 
کارخانه هــای نیمه تعطیلی داریــم که باید 

فعالشان کنیم. 
رئیســی در دیــدار با آیت الله مــکارم: با 
فعالســازی ظرفیت های کشور امکان رسیدن 
به رشــد اقتصــادی ۸ درصد وجــود دارد. 
کارگروهــی برای رفع این مشــکلات در قم 
تشکیل شــد تا پیگیر حل مشکلات فرهنگی 

باشد. 
در این میان شــاید مهمترین نکته ای که 
رئیس جمهور مطرح کــرده، تاکید دوباره بر 
»رشــد اقتصادی ۸ درصدی در سال آینده« 
اســت، موضوعی که پیش از این هم مطرح 
شــده بود؛ از جمله اینکــه  وی در گزارش 
بودجــه ســال ١٤٠١ بــه مجلس شــورای 
اســلامی، یکی از اهداف این بودجه را تحقق 

رشد ۸ درصدی اعلام کرد.
این در حالی اســت که بنا بــه اظهارات 
کارشناسان، رشــد ۸ درصدی تولید ناخالص 
داخلی یکــی از اهداف اصلی قانــون برنامه 
ششــم بوده که بــا توجه به ســازوکار های 
طراحی شــده در برنامه، زمینه تحقق آن در 
شرایط برجامی مشخص شده بود. اما واقعیت 
این اســت که به دلیل تغییر شرایط و تعلیق 
برجام، وضعیت اقتصاد تغییر یافته؛ به طوری 
که از سال ١3۹۷ عملًا اقتصاد کشور با برنامه 
ویژه شرایط تحریمی در حال مدیریت است؛ 
لذا فروض دستیابی به رشد ۸ درصدی که در 
مواد 3 و ٤ قانون برنامه ششــم تصریح شده 

بود، در اجرا، غیرممکن گردیده است.
با توجه به اینکه تحقق رشــد ۸ درصدی 
در برنامه ششم توسعه آنطور که در بند های 
مختلف ماده ٤ قانون برنامه تاکید شده است، 
منوط به رشد 2١/٤ درصدی سرمایه گذاری 
و تجهیــز و تامین 3٠ میلیارد دلار از خطوط 
اعتباری خارجــی، ١5 میلیارد دلار از محل 
سرمایه گذاری مستقیم خارجی و 2٠ میلیارد 
دلار از طریــق انجام قرارداد های مشــارکتی 
با شــرکت های خارجی )جمعاً به میزان ۶5 
میلیارد دلار( است، واضح است که با استمرار 
شــرایط تحریمی موجود این رشد اقتصادی 

اصلا امکان پذیر نیست. 
به این ترتیب با این تاکید رئیســی، یکبار 
دیگــر این نکتــه به دهن متبادر می شــود 
که دولت امید بســیار بــه موفقیت مذاکرات 
هسته ای و رفع تحریم ها بسته است. نگاهی 
به ســابقه رشد اقتصادی در ســالهای اخیر 

هم نشــان می دهد که تنها زمانی که رشــد 
اقتصادی به چنین وضعی رسید سالهای پس 
از امضای برجام بود. در ســال ١3۹٠ رشــد 
اقتصــادی 3 درصد، ١3۹١ رشــد اقتصادی 
منفی ۷.۷ درصد و ١3۹2 رشد اقتصادی 3.٠ 
درصد بود و در ســال ١3۹3 رشد اقتصادی 
به 3.2 درصد رسید و ســال بعد از آن رشد 
منفی شد و عدد منفی ١.۶ درصد را به ثبت 
رســاند. ســال ١3۹5 و ١3۹۶ که سال های 
بدون تحریم بودند، رشــد اقتصادی هشــت 
درصدی در ســال ١3۹5 هدفگذاری شد. با 
این حال رشــد اقتصادی بیش از هدفگذاری 
اتفاق افتاد و ١2.5 درصد رســید. ســال بعد 
از آن هم  رشــد 3.۷ درصــدی را ثبت کرد. 
بعد از خروج آمریکا از برجام و افزایش فشــار 
تحریم و تنش ها رشد اقتصادی همواره منفی 
شد و در ســال های ١3۹۷، ١3۹۸ و ١3۹۹، 
به ترتیب رشد منفی ٤.۸، ۷ و 3.5 درصد در 

کشور اتفاق افتاد.
سخنان مراجع تقلید

آیت الله  جــوادی آملی ضمن خیرمقدم به 
آیت الله رئیسی و گرامیداشت سالروز حماسه 
نهم دی ماه، به بیان نکاتی در حوزه مســائل 

داخلی و خارجی پرداخت.
ایــن مرجع تقلیــد با اشــاره بــه لزوم 
حفظ کرامــت مردم در اتخــاذ تصمیمات و 
سیاســت های اقتصادی، گفت: ما باید مردم 
را سر سفره خودشان بنشــانیم و به کرامت 
آنها توجه کنیم، همانگونه که خداوند متعال 

دستور داده است.
وی با بیان اینکه مســئولان کشــور توان 
مدیریتــی و حوصله رســیدگی بــه امور را 
توامان داشــته باشــند، گفت: امروز باید به 
کارخانــه داران و فعالان بخش صنعت کمک 
کنیم و تا هنگامی که بــه بیراهه نرفته اند از 

آنها حمایت کنیم.
این مرجع تقلید با اشــاره به ملاقات های 
خود با مســئولان ســابق بخصوص مدیران 
حوزه سیاســت خارجی، گفت: من در همان 
ملاقات ها تاکیــد کردم که مــا نباید رابطه 
خود با دنیــا را قطع کنیم اما توصیه من این 
اســت که هر زمان با خارجی ها دست دادید 

انگشتان خود را بشمارید.
آیت الله جــوادی آملی به دیدار اخیر خود 
بــا وزیر امور خارجه اشــاره کرد و گفت: من 
بــه آقای امیرعبداللهیان گفتم بنا نیســت با 
کشوری قهر باشــیم اما آنها باید با ما مودب 
باشــند و از طرفــی ما هم مراقب اســتقلال 

کشور باشیم.
این مرجع تقلید گفت: مسئولان و مدیران 
باید همت بلند داشــته باشــند و بدانند که 
ساماندهی اقتصاد کشــور به یک کار علمی 

دقیق نیازمند است.
آیت الله سیدمحمدعلی علوی گرگانی نیز 
با قدردانی از سفرهای استانی و حضور رئیس 
جمهور در میان مردم، اظهار داشــت: حسن 
رفتار شما و رفتن در بین همگان یک نعمت 

بزرگ است.
این مرجع تقلید خطاب به رئیس جمهور 
گفت: شما فقط به شنیدن اکتفا نمی کنید و 
مسائل را با چشم می بینید. این حضور شما 

به مردم آرامش می دهد.
وی با اشــاره به وجود نواقصی در کشور از 
جمله مشکل کمبود آب و وضعیت فرهنگی، 
خواســتار مدیریــت دقیق و حل مشــکلات 

کشور شد.
آیت الله ســبحانی ضمن بیــان خداقوت 
به دولت ســیزدهم تاکید کــرد: طبیعتا در 
این مدت بیش از گذشــته مشکلات مردم را 
لمس کرده اید. این مرجع تقلید با اشــاره به 
مشکلات فرهنگی جامعه بیان کرد: مدارس و 
دانشگاه ها برای حل مشکلات فرهنگی نقش 
جــدی دارند و باید بیش از پیش مورد توجه 

قرار بگیرند.
وی همچنین با اشاره به مشکلات مختلف 
استان قم، تصریح کرد: پروژه ناتمام مونوریل 
قــم تاکنون هزینه زیادی داشــته و ضروری 

است تصمیمی برای آن گرفته شود.
آیت الله ناصر مکارم شــیرازی نیز با توجه 
به جایگاه ویژه شــهر قم در جهان اســلام، 
گفــت: با توجه به اینکه قــم متعلق به تمام 
جهان اسلام است و در این شهر حرم حضرت 
معصومه)س(، مسجد جمکران و حوزه علمیه 
فعال است و سالیانه میلیون ها رفت و آمد به 
این شهر انجام می شود لذا راه اندازی فرودگاه 

قم از ضروریات است.
این مرجع تقلید بــا تاکید بر لزوم اصلاح 
نظام بانکداری بیان داشــت: مردم از دســت 
بانک ها ناراحت هســتند چراکــه بانک ها به 

کسی پاسخگو نیستند.
وی با اشــاره به گرانی در کشــور تصریح 
کرد: این مشکل باید ریشه ای حل شود. سوء 
استفاده از واردات و قاچاق از جمله ریشه های 
گرانی است. مکارم با انتقاد از وضعیت حجاب 
در جامعه تصریح کرد: با کار فرهنگی و نه با 

فشار باید این مشکل را حل کرد.

رئیس جمهور در دیدار با مراجع تقلید چه گفت؟ 

تکراروعدههایاقتصادیبرمبنایموفقیتمذاکراتهستهای

رئیس ســازمان انــرژی اتمی گفــت: اگر 
بــه فناوری های ســطح بالا و فضایی کشــور 
بی مهری  نمی شــد و برخی افــراد با نادانی به 
این حوزه هــا ضربه نمی زدند، امروز در علوم و 
فناوری فضایی خیلی جلوتر بودیم و پیشرفت 

بیشتری کرده بودیم.
»محمــد اســلامی« بــا بیان اینکــه باید 
به صــورت روزمــره از ظرفیت، اســتعداد و 
خودباوری برای دســتیابی بــه قله های رفیع 
عــزت و پیشــرفت، مســتحکم تر اســتفاده 
کنیم، افزود: دشــمنان ما این را بر نمی تابند 
و نمی خواهنــد مــا به آن قله ها برســیم. این 
محدوده ها منطقه ممنوعه هســتند. آنها علم 
و فناوری را در انحصار خودشــان قرار داده اند. 
زمانی ســلطه، کشورگشایی و فتح سرزمین ها 
بود اما الان دانش وســیله ســلطه است و آن 
ثروت عظیم پیش برنده ای اســت که می تواند 
خلــق ثروت و ارزش کند. عــزت و غرور ملی 

جوامع را تحت تأثیر قرار دهد. اسلامی تاکید 
کرد: آنها ایــن منطقه را فقط بــرای انحصار 
حکمرانی خودشــان تســخیر کرده اند. تمام 
فتنه ها، توطئه هــا و برنامه های مخرب که در 
اشکال گوناگون اجراء می کنند، در این جهت 
است که آن انحصار را مستحکم برای خودشان 
حفظ کنند. مــا هر جایــی موفقیت و کاری 
چشمگیر داشتیم، برای این بود که به این باور 
تأسی کردیم و توانستیم انجام دهیم. این باور 
اســت که ما را حرکت می دهد. معاون رئیس 
جمهور درباره فعالیت های فضایی کشور گفت: 
در بحث فضایی من سرباز کوچکی بودم. وقتی 
کار را شــروع کردیم و برنامه را پیش بردیم، 
طبیعــی بود که هیچ کشــوری با ما همکاری 
نکند و همــکاری نمی کردند. زمانی که ما در 
سال ١3۸۸ موفق شــدیم ماهواره امید را در 
فضا قرار دهیم، به صورتی باور نکردنی ادبیات 
دنیــا با ما تغییــر کرد. برای ورود به باشــگاه 

فضایی به ما خــوش آمد گفتند و حیرت زده 
بودند. زمانی که این اتفــاق افتاد، من معاون 
وزیر دفاع بودم و در ســفری کــه به یکی از 
کشــورهای شرق آسیا داشتم، یکی از مقامات 
عالیرتبه این کشور گفت که ما واقعاً متحیریم. 
شما در تحریم و این همه مزاحمتی که برایتان 
وجود دارد، الان در فضا هســتید و ماهواره تان 
را به فضا فرستادید. اما ما با چند صد میلیون 
دلار و پشــتوانه آمریکا هنوز نتوانستیم به این 

مرحله برسیم.
اسلامی تصریح کرد: متاسفانه اگر بر خلاف 
منویات رهبر معظم انقلاب اسلامی، نوسانات 
و بی مهری هایی نســبت به فناوری های سطح 
بالا و فضایی در کشــور انجام نمی شد و برخی 
افــراد با نادانی به این حوزه ها ضربه نمی زدند، 
امروز در علــوم و فناوری فضایی خیلی جلوتر 
بودیم و پیشرفت بیشــتری کرده بودیم. ما با 
همین تفکــر، اراده، باور، اعتقاد و الطاف الهی 

که بر این جریان مستولی بود، پیش رفتیم. در 
بحث هســته ای هم همینطور است. اگر قانون 
پادمان و اساســنامه آژانس بین المللی انرژی 
اتمــی را مطالعه کنید، در مــاده 2 و 3 آمده 
است که آژانس مکلف است تشویق، حمایت و 
پشــتیبانی کند تا فناوری صلح آمیز هسته ای 

در اختیار همه ملت ها قرار گیرد.
وی خاطرنشــان کرد: اینها بــه هیچ وجه 
کمک نمی کنند کــه طبق این قانون فناوری 
هســته ای در اختیار ملت ها قرار گیرد. تمام 

تلاش شــان این اســت که فقط همان گروه 
مرکــزی کــه دارای امتیاز خاص هســتند، 
بتوانند قــدرت خودشــان را روز افزون کنند 
و فاصله بقیه با آنها حفظ شــود. بحث اشاعه 
به ســمت اهداف نظامی، بهانه، فریب و عوام 
فریبی اســت. تلاش می کنند همه را در یک 
تــراز پاییــن نگهدارند. با تحقیــق، پژوهش، 
ممارست و تلاش شبانه روزی است که دانش 
به دست می آید و ما می توانیم مرزهای دانش 

را بشکنیم و به آن برسیم.

سیدمحمدرضا خاتمی در بیست و نهمین 
مجمع عمومی انجمن اسلامی جامعه پزشکی 
ایران گفت:  بنده حدود دو ســال اســت که 
سخنرانی نداشــتم چرا که حرفی برای گفتن 
نداشــته و از نظر بنده همه حرف ها زده شده 
اســت. از این وضعیت استفاده کردم تا بیشتر 
شــنونده باشــم و در درون خودم به این فکر 
کــردم که چرا ما به این وضعیت رســیدیم و 
برای خــروج از این وضعیــت باید چه کاری 
انجام دهیم. اصرار دوســتان سبب شد تا بنده 
در ایــن مجمع حضور پیدا کنم و تفکراتی که 
در این مدت داشتم را در قالب گپ با شما در 
میان بگذارم چرا که صحبت کردن در شرایط 

فعلی خیلی ســخت است. حرف زیاد است اما 
عمل چندانی وجود ندارد. دنیا درگیر تحولات 
چشمگیری شده که همه ما را سرگردان کرده 

است.
وی در ادامــه اظهــار کــرد:  عــده ای کار 
خودشــان را با پــاک کردن صورت مســئله 
راحت کردند و بی محابــا پیش رفته و تفرقه 
افکنی می کنند. یکی از این گروه ها براندازان 
هســتند که اکثرا خارج نشین بوده و معتقدند 
تا جمهوری اســلامی کنار نــرود هیچ کاری 
نمی تــوان انجــام داد و به دنبــال براندازی 
هســتند. از نظر بنده این گــروه از درد و رنج 
مردم اطلاعی ندارند و به نوعی با منابع قدرت 

خارجــی خــود را گره زده انــد. در داخل نیز 
اقبال چندانی نسبت به این افراد وجود ندارد 
و می دانــم که مردم دیگر حاضر نیســتند با 
وعده های ناکجاآبادی که بهشان داده می شود 
هزینه بپردازند. این نماینده پیشــین مجلس 
شورای اســلامی در ادامه تصریح کرد: گروه 
دیگری هستند که اکنون اکثریت قدرت را در 
اختیار دارند و یک برداشــت خاصی از دین و 
جمهوریت دارند. البته بنده شک ندارم از آنجا 
که در مسیر اداره کشور قرار دارند دیر یا زود 
به واقعیت های کشــور خواهند رسید. در این 
میان جریان ســومی وجود دارد که اصلاحات 
می باشــد و کار آن بسیار سخت است. مسئله 
اصلــی که امروز در برابر اصلاحات وجود دارد 
این اســت که ما می دانیم چه می خواهیم اما 
بــه خاطر محدودیت ها و ملاحظاتی که داریم 
نمی دانیم که چطور باید به خواسته های خود 

برسیم.
وی در ادامه تأکید کرد: یکی از ســوالات 
این است که چرا با وجود اینکه ما در مقطعی 
هم دولت و هم مجلس را در دســت داشتیم 
به این وضعیت رسیدیم. اولین نکته ای که در 

ایــن زمینه وجود دارد این اســت که ما فکر 
می کردیم توسعه و پیشــرفت و زندگی مرفه 
و آزاد مــردم در اولویت حکومت قرار دارد اما 
فقط نمی خواهد که به دست اصلاحات صورت 

گیرد اما از نظر بنده فکر ما اشتباه بود.
وی افزود:  اما دومین مسئله ای که باعث شد 
ما به نقطه کنونی برســیم تغییرات اجتماعی 
و نســلی عظیمی اســت که در درون کشور 
به وقوع پیوســت. امروز همه مــا با فرزندان 
خودمان روبرو هســتیم که فاصله گسترده ای 
به لحاظ ارزش ها و هدف گذاری ها با ما دارند. 
این نکته در درون جریان اصلاحات نیز وجود 
دارد. بدون توجه به این مســئله ما نمی توانیم 
با جامعه ارتباط درســتی برقرار کنیم. امروز 
شاید اصلاحات اعتبار خود را در بین مردم از 
دست نداده باشد و مردم بگویند که شما افراد 
صادق و درستی هستید اما مردم معتقدند که 
دیگر مشکل به دســت جریان اصلاحات حل 
نمی شــود چرا که جریان اصلاحات امروز نه 
برنامه دارد و نــه آدم دارد و صرفا حرف های 
گذشــته را تکرار می کند. نسل جوان برایش 
مهم نیســت که چه کســی رئیــس جمهور 

می شود یا چه کسی نماینده مجلس می شود. 
درســت اســت که ما به عنوان افراد سیاسی 
می دانیــم که این بخش چه نقش می تواند در 
زندگی مردم داشته باشد اما مردم این موضوع 
را نمی دانند. خاتمی در ادامه خاطر نشان کرد: 
مــا در نظامی زندگی می کنیــم که معتقدیم 
مردم باید در آن همه کاره باشــند پس اولین 
اقدام در جریان اصلاحات باید بازسازی رابطه 
با مردم باشــد. باید ادبیات جریان اصلاحات 
تغییر کند. ما باید به مردم بگوییم که حرف ما 
چیست و می خواهیم چه چیزی برای آنان به 
ارمغان بیاوریم. امروز چقدر جریان اصلاحات 
در کنار مردم اســت. جز تعــدادی بیانیه چه 
حرکتی از این جریان دیده می شود. آیا مردم 
فکر نمی کنند که اصلاحات هم برای وضعیت 
کنونی برنامه ای ندارد. ما باید در درون جریان 
اصلاحات به دنبال راهکارهایی تخصصی برای 
حل مشکلات مردم و تربیت نیرو باشیم. نباید 
مدام حرف های تکراری را به زبان بیاوریم بلکه 
باید به مردم بگوییم اگر هدف توسعه و آبادانی 
کشور است مثلا در حوزه سیاست خارجی چه 

باید کرد.

رئیس کمیسیون شــوراها و امور داخلی مجلس از دولت 
خواســت قبل از تغییر سیاســت یارانه ارزی، سبدکالاهای 
اساســی را در قالب کارت الکترونیکی در اختیار مردم قرار 
دهد. محمد صالح جوکار روز پنجشنبه در گفتگو با ایرنا در 
خصوص تغییر سیاســت پرداخت ارز ٤2٠٠ تومانی از وارد 
کننده به مصرف کننده اظهار داشت: بیش از 5٠ درصد این 
ارز به عنوان رانت در اختیار دلالان و شــبکه ناســالم توزیع 

قرار می گرفت.
نماینده مردم یزد در مجلس شــورای اسلامی ادامه داد: 
مردم باید مطمئن شــوند که دولت به دنبال تغییر سیاست 
یارانــه ای و پرداخــت یارانه به آن ها اســت  و با حذف ارز 

٤2٠٠تومانی یارانه نقدی و غیرنقدی آنها افزایش می یابد.
جــوکار با بیان اینکه با حذف ایــن رانت قیمت برخی از 
کالاها شامل مرغ، تخم مرغ و گوشت افزایش خواهد یافت، 

اظهار داشــت: دولت باید دقیقاً بررســی کند که هر فرد در 
ســبد غذایی به چه میزان پروتئین، لبنیات روغن و ســایر 
مواد غذایی نیاز دارد و بر این اســاس بــرای هر ایرانی یک 
ســبد کالا طراحی کند و در قالب یارانه نقدی و غیر نقدی 
در اختیار مردم قرار دهد به عبارت دیگر به جای یارانه ارزی 
این یارانه ها جایگزین شــود تا مردم اطمینان حاصل کنند 
که دولت به آنها توجه دارد. وی تصریح کرد: با قطع دســت 
دلالان و وارد کنندگان فاسد منافع مردم تضمین خواهد شد، 
امــا دولت باید قبل از حذف یارانه ارزی برای اعتمادســازی 
در میان مردم کالاهای اساسی را در قالب کارت الکترونیکی 

پیش بینی کــرده و در اختیار آنها قرار دهند. جوکار تصریح 
کرد: مردم باید در جریان کامل تصمیم اقتصادی و اجرای آن 
قرار بگیرند، دولت مردمی باید در مورد تصمیمات اقتصادی 
خود شفاف سازی کند و نباید مثل دولت های گذشته اعلام 
شــود که ما خبر نداشتیم و در جریان نبودیم. باید مردم به 
صورت شــفاف و روشن اطلاع داشته باشــند که ارز ٤2٠٠ 
تومانــی تا الان چگونه مصرف شــده و از الان به بعد دولت 
چگونه می خواهــد این ارز را به مردم اختصاص دهد. رئیس 
کمیســیون شــوراها و امور داخلی مجلس تصریح کرد: در 
این صورت جریانات حاشیه ســاز راه به جایی نخواهند برد. 

ایــن جریان ها تلاش دارند تا اجازه تحول اقتصادی به دولت 
ندهند. وی تاکید کرد: مدیران پیر و بازنشســته دولت قبل، 
برای جلوگیری از تحول اقتصادی در دولت ســیزدهم اتاق 
فکر تشکیل دادند. نماینده مردم یزد در مجلس اظهار داشت: 
دولت باید از فرصت و تریبون رســانه ها و صدا و سیما برای 
اقناع افکار عمومی اســتفاده کرده و بین مخالفان و موافقان 
این طرح های اقتصادی مناظره برگزار کند تا مردم دقیقاً در 
جریان آرا و نظرات مخالفان و موافقان قرار گیرند. با این اقدام 
می توان جلوی عملیات روانی مخالفان دولت را گرفت.  رئیس 
کمیسیون شوراها و سیاســت داخلی مجلس اظهار داشت: 
اصــلاح و بازتوزیع ارز ٤2٠٠ تومانی در راســتای حمایت از 
تولید اســت.در حال حاضر هم تولیدکنندگان با قیمت بالا 
به نهادها دست پیدا می کنند اگر قیمت نهاده ها واقعی شود، 

رانت و فساد حذف می شود و تولید افزایش می یابد.

رئیس سازمان انرژی اتمی ایران:

برخی افراد با نادانی به صنعت فضایی کشور ضربه زدند

محمدرضا خاتمی: 

اولین اقدام جریان اصلاحات باید بازسازی رابطه با مردم باشد

رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس خبر داد

اعطای سبد کالا در قالب کارت الکترونیکی به مردم

هلاکت عاملان شهادت ۲ رزمنده قرارگاه قدس
قرارگاه قدس نیروی زمینی ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی از به هلاکت 
رسیدن شرور مسلح مهراب شه بخش و دو عامل دیگر شهادت رزمندگان قرارگاه 
قدس در جنوب شــرق کشــور خبر داد. به گزارش پایگاه اطلاع رســانی سپاه، 
روابط عمومی قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه در اطلاعیه ای اعلام کرد: در پی 
شهادت مظلومانه دو تن از رزمندگان قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه شهیدان 
»مهران شوری زاده« و »محسن کیخوایی« حین انجام ماموریت به دست اشرار 
مســلح و مزدور استکبار جهانی، با اشراف اطلاعاتی قرارگاه، رزمندگان اسلام در 
عملیاتــی دقیق، عاملان این جنایت را به هلاکت رســاندند. این اطلاعیه افزود: 
در این عملیات غافلگیر کننده شــرور معروف »مهراب شــه بخش« و دو تن از 
همدستان و همراهان وی که در ناامن سازی و سلب آرامش مردم منطقه جنوب 
شرق کشور فعالیت می کردند و در آخرین جنایت خود، دو تن از مدافعان امنیت 
میهن اســلامی را به شهادت رسانده بودند، مورد هدف قرار گرفتند و به هلاکت 
رسیدند. بر اســاس این گزارش، پاسداران رشید اسلام شهیدان »مهران شوری 
زاده« و »محسن کیخوایی« پنجم دی، حین انجام ماموریت توسط اشرار مسلح 

به شهادت رسیدند.

مخبر: 
واحدهای تولیدی تعطیل یا نیمه  تعطیل احیا می شوند

معاون اول رئیــس جمهوری، عزم دولت برای رفــع موانع پیش روی تولید 
در کشــور را بســیار قوی و جدی توصیف کرد و از راه اندازی ستادی برای احیا 
واحدهــای تولیدی تعطیل و یا نیمه تعطیل خبــر داد. به گزارش پایگاه اطلاع 
رســانی معاون اول ریاســت جمهوری، »محمد مخبر« در بازدید از واحدهای 
تولیدی شــهرک صنعتی زواره ای و حضور در چند کارخانه تولیدی و صنعتی 
بــا مدیران، عوامل و کارگران این واحدهای تولیدی گفت  و گو کرد و از نزدیک 
مراحل ساخت تولیدات و مشکلات پیش روی تولید در این کارخانجات را مورد 

بررسی قرار داد.
در ایــن بازدید که حدود دو ســاعت به طول انجامید و اســتاندار تهران نیز 
معاون اول رئیس جمهور را همراهی می کرد، مدیران واحدهای تولیدی به تفصیل 
مشــکلات خود را اعم از کمبود ســرمایه در گردش، بازپرداخت وام های بانکی، 
بدهــی مالیاتی، صدور مجوزها، تامین مواد اولیه، وجود برخی مقررات زائد و... با 
معاون اول رئیس جمهور در میان گذاشتند. در ادامه مقرر شد گزارشی کامل از 
مشــکلات موجود از سوی استانداری تهران تهیه و پس از ارائه برای رفع آنها با 
حضور مسئولان مربوطه اقدام شود. مخبر در پایان این بازدید عزم دولت را برای 
رفع موانع پیش روی تولید در کشــور بســیار قوی و جدی توصیف کرد و از راه 

اندازی ستادی برای احیا واحدهای تولیدی تعطیل و یا نیمه تعطیل خبر داد.

قدردانی سخنگوی دولت از همدردی مسئولان
ســخنگوی دولت از همدردی مقامات، مســئولان و دســت انــدرکاران که 

درگذشت فرزند وی را تسلیت گفته بودند تقدیر و تشکر کرد.
رُّ  نِیَ الضُّ به گزارش ایرنا، در پیام علی بهادری جهرمی آمده است: رَبّ » أنَیِّ مَسَّ

احِمِینَ وَ أنَتَْ أرَْحَمُ الرَّ
خداوند در این سال ها توفیق مراقبت از فرشته ای را به ما عطا کرد که مظلومانه 
از روز اول زندگی با نارسایی های ناشی از بیماری متابلویک مبارزه می کرد و هیچ  
وقت نتوانســت طعم خوشی از همین عمر کوتاه سه ساله خود بچشد. مشاهده 
رنج و ســختی ناشــی از بیماری مزمن کودکی که بارها و بارها تجربه تلخ عمل 
جراحی را چشــید، منزلگاه اصلی او بیمارســتان و قوت غالب او قرص و شربت 
بود، ســخت ترین لحظات زندگی برای هر پدر و مادری است، اما امید به ایجاد 
آرامش و سلامت برای پاره تنشان این سختی ها را قابل تحمل می کرد، هر چند 
که امروز تقدیر پرودگار به گونه ای دیگر رقم خورد. از  زحمات پزشکان، پرستاران 
و کادر درمان بســیار سپاسگزارم که در این مدت با دلسوزی در کنار ما بودند و 
از هیچ کوششی برای حل مشکل دریغ نکردند. در طول این مدت سخت از صبر 
و سکوت و مظلومیت این فرشته کوچک همیشه خجالت زده بودم و نیز در روز 
جزا دل به امید شــفاعت همین فرشته بسته و از صبر او الگو می گیرم. بیش از 
همه قدردان همسرم هستم که این سال ها صبورانه و البته با دلی پر غصه شب ها 
و روزها را در مراقبت از سَــلما ســپری کرد و از خداوند برای قلب رنج دیده اش 
آرامش طلب می کنم. از همه دوستان و آشنایانی هم که با بذل محبت، در غم از 
دست دادن دخترم همدردی کردند و موجب تسلی خاطر بنده و خانواده ام شدند، 
صمیمانه سپاسگزارم. راضی به رضای الهی هستیم و برای همه مردم عزیز کشورم 
ســلامتی، طول عمر با برکت و عاقبت  بخیری خواستارم. مراسم یادبود مرحومه 
خردسال ســلما بهادری جهرمی شنبه ١١ دی از ساعت ١٤ الی ١۶ در مسجد 
دانشگاه تربیت مدرس واقع در بزرگراه جلال آل احمد، پل نصر برگزار می شود.

انتخاب هیات اجرایی حزب کارگزاران سازندگی 
جلسه این هفته شــورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران به ریاست 
محسن هاشمی و به صورت حضوری و آنلاین برگزار شد. در ابتدای این نشست، 
ترکیب جدید حزب از ســوی غلامرضا پناه دبیر کمیته تشکیلات ارایه شد و با 
رأی شورای مرکزی به تصویب رسید. در ادامه دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی 
ایران اعضای پیشنهادی خود برای هیات اجرایی حزب را بر اساس چارت جدید 
ارائه کرد که با رأی اعتماد شــورای مرکزی، اعضای این هیات انتخاب شدند. بر 
این اســاس، علی هاشــمی به عنوان معاون سیاسی و اجتماعی، فائزه هاشمی به 
عنوان معاون فرهنگی و آموزش، امیر اقتناعی به عنوان معاون اجرایی و هماهنگی 
و هادی حدادی به عنوان معاون طرح و برنامه حزب کارگزاران انتخاب شــدند و 
سیدمحمود علیزاده طباطبایی نیز به ریاست دفتر حقوقی این حزب برگزیده شد.
اعضای هیات عامل امور استان های حزب کارگزاران سازندگی ایران نیز شامل 
علی جمالی، جهانبخش خانجانی، امیر اقتناعی و شــهربانو امانی انتخاب شدند. 
همچنین مصطفی پهلوانی به عنوان مشاور دبیرکل و مدیر روابط عمومی حزب 
کارگزاران سازندگی ایران برگزیده شد. در ادامه این جلسه، ولی اله افخمی دبیر 
کمیته اقتصادی، گزارشی درباره لایحه پیشنهادی دولت برای سال ١٤٠١ ارایه 
کرد و اعضای شورای مرکزی حزب به بیان نظرات خود در این زمینه پرداختند.

تلاش برای ساخت ۲۰۰ واحد قضایی در کشور
معاون مالی عمرانی و پشتیبانی قوه قضائیه از ارائه طرح احداث 2٠٠ مجتمع 
قضایی به مجلس خبر داد و گفت: به منظور رفاه مراجعه کنندگان به دســتگاه 
قضایی در استان های کشور نیازمند احداث مجتمع های قضایی و ساختمان های 
مناسب هستیم ابراهیم شاهرخیان جمعه ١٠ دی در سفر به فارس ضمن بررسی 
آخرین وضعیت پروژه های عمرانی دادگستری این استان در نشست با کارکنان 
اداری و قضایی از رایزنی با نمایندگان مجلس شــورای اســلامی و ایجاد فضای 
مناســب تعاملی در راستای تصویب طرح فوق العاده خاص کارکنان قوه قضائیه 

خبر داد.
به گزارش ایســنا به نقل از دادگســتری فارس، او بر رفع مشکلات عمرانی و 
مجتمع های قضایی در حال ســاخت این استان با استفاده از ظرفیت و اعتبارات 
تخصیص یافته و اعتبارات استانی تأکید کرد. عضو شورای عالی قضایی کشور در 
این نشســت با بیان اینکه بر اساس ضابطه ۷۸١ مصوبه شورای عالی شهرسازی 
و معماری فضاهای فیزیکی مورد استفاده قوه قضائیه در سراسر کشور ٤ میلیون 
متر مربع اســت گفت: در حال حاضر مجموعه ساختمان ها و فضاهای فیزیکی 
مورد استفاده قوه قضائیه کمتر از 2 میلیون متر مربع بوده و برخی از ساختمان ها 
یا متعلق به ســالیان گذشته و بسیار فرسوده اســت و یا برخی از این اماکن به 
صورت استیجاره ای است. شاهرخیان در ادامه افزود: بر همین اساس در آخرین 
سال برنامه 5 ساله ششم توسعه کشور ١۸٠ هزار متر مربع برای توسعه عمرانی 
برای قوه قضائیه در سطح کشور مصوب شده است که با این وجود فاصله زیادی 
بیــن نیازمندی و وضعیــت کنونی فضای های اداری قوه قضائیــه وجود دارد و 

متاسفانه کمتر دستگاهی در کشور دارای چنین شرایطی است.
معاون قوه قضائیه همچنین از ارائه طرح احداث 2٠٠ مجتمع قضایی و فضای 
فیزیکی مناســب به مجلس خبر داد و گفت: بــه منظور رفاه مراجعه کنندگان 
به دســتگاه قضایی در سراسر استان های کشــور و استان فارس نیازمند احداث 
مجتمع های قضایی و ساختمان های مناسب هستیم و در پیشنهادات بودجه ای 
سال آینده با حمایت نمایندگان مجلس و تصویب این طرح و از محل اعتبارات 

قوه قضائیه در صدد احداث 2٠٠ واحد قضایی در سراسر کشور هستیم.
 او در بخش دیگری از سخنان خود از بررسی طرح فوق العاده خاص کارکنان 
قوه قضائیه در صحن علنی مجلس شورای اسلامی در هفته پیش رو خبر داد و 
اظهار امیدواری کرد: با رایزنی های انجام شده فضای مناسبی برای تصویب نهایی 
این طرح ایجاد شــده است.  معاون مالی، عمرانی و پشتیبانی قوه قضائیه عنوان 
کــرد: منابع مالی این طرح از دو و نه دهــم درصد )2.۹ درصد( بودجه عمومی 

دولت مصرّح در ماده ١١۹ قانون برنامه ششم توسعه تأمین خواهد شد.

اخبار کوتاه


